
و  ایران  بین  اخیر  مذاکرات  در   
کشورهای غربی تغییراتی رخ داده است. 
از جمله اینکه براساس اخبار غیررسمی 
عنوان شده آمریکا حاضر شده تضمین 

بدهد که دیگر از 
برجام خارج نشود 
و از سوی دیگر نیز 
برخی  در  ایران 
خواسته های خود 
تجدید نظر کرده 
چنین  در  است. 
چه  به  شرایطی 
می توان  میزان 
نسبت به توافق در 
نزدیک  آینده ای 

خوشبین بود؟
واقعیت ایـــــن 
هنوز  ما  که  است 
نمی دانیم که اخبار 
امیدوار کننده ای که 
منتشر شده به چه 
میزان صحیح است. 
توئیت  چند  تنها 
از اولیانوف و اظهار 

امیدواری آقای مورا وجود دارد که نمی توان 
روی آنها استناد کرد. با همه این اخباری که 
در زمینه مذاکرات منتشر می شود من زیاد 
نسبت به این موضوع که طرفین به یک توافق 
جامع و دارای چارچوب دست پیدا کنند، 
خوشبین نیستم. البته به نظر می رسد در 
مذاکرات اخیر طرفین پیشنهادهای خود را 
کنار گذاشته اند و در مورد پیشنهاد آقای بورل 
با هم مذاکره می کنند. این یک تغییر در روند 
مذاکرات به شمار می رود و اما به صورتی نیست 
که بتوان نسبت به آینده مذاکرات خوشبین 
بود. به نظر می رسد در روند مذاکرات در 
که  می رسند  نقطه ای  به  طرفین  نهایت 
خواسته های یکدیگر را نمی پذیرند و در 

نتیجه توافق حاصل نخواهد شد. 
 چرا با توجه به تغییراتی که در روند 
مذاکرات صورت گرفته همچنان نسبت 
به حاصل شدن توافق خوشبین نیستید؟

مواضع طرفین توافق نسبت به یکدیگر 
خیلی دور است. این در حالی است که برای 
رسیدن به توافق باید این مواضع تعدیل شود 
که تاکنون نشانه هایی از آن مشاهده نشده 
است. امروز ایران عنوان می کند بر اساس فشار 
حداکثری و مقاومتی که در مقابل تحریم ها 
داشته این باعث شده آمریکا پای میز مذاکره 
بیاید. از سوی دیگر آمریکایی ها نیز معتقدند 
ایران به نقطه ای رسیده که نقطه گریز نام 
دارد. به همین دلیل مسائلی مانند غروب 
برجام موضوعیت خود را از دست داده است. 
امروز برجام به نقطه ای رسیده که دیگر قابل 
مشاهده نیست و افق های آن پیدا نیست. 
ایران معتقد است در شرایطی قرار دارد که 
دست بالا را در مذاکرات دارد. در چنین 
شرایطی آمریکا نیز بر این باور است که اگر قرار 
است ما به برجام بازگردیم باید شرایطی به 
وجود بیاید که توان هسته ای ایران قابل مهار 

باشد. این در حالی است که در شرایط کنونی 
ایران به نقطه غیرقابل مهار رسیده است. در 
چنین شرایطی مذاکراتی که صورت می گیرد 
پیامدهای مثبتی به همراه نخواهد داشت. با 
توجه به اینکه بیان 
به  ایران  می شود 
غنی سازی60 درصد 
رسیده و این فشار 
حداکثری ایران بوده 
که کشورهای غربی 
و به خصوص آمریکا 
را مجبور کرده پای 
میز مذاکره بیایند. 
اگر همه این مسائل را 
کنار هم قرار بدهیم به 
این نتیجه می رسیم 
در  طرفین  که 
شرایطی قرار ندارند 
که به یک توافق جامع 
چارچوب های  با  و 
مشخص دست پیدا 
بهترین  در  کنند. 
حالت شاید طرفین 
روی جزئیاتی با هم به 
اشتراک دست پیدا کنند. اینکه آمریکا عنوان 
کرده حاضر است تضمین هایی بدهد دارای 
ابهام است و مشخص نیست چه تضمین هایی 
قرار است داده شود. از سوی دیگر ایران 
موضوع بیرون آمدن سپاه از لیست گروه های 
تروریستی را مطرح کرده که مشخص نیست 
این شرط هنوز باقی است. با این وجود در این 
شرایط نمی توان نسبت به آینده مذاکرات 
خوشبین بود. اگر قرار است اتفاق مهمی در 
مذاکرات رخ بدهد باید توافق جامعی منعقد 
شود که هم تحریم های اقتصادی از روی ایران 
برداشته شود و هم اینکه آمریکا از میزان غنی 
سازی ایران مطمئن شود و اطمینان پیدا کند 
که ایران از دیواره آتشین عبور نخواهد کرد. 
من فکر می کنم هر دوطرف سطح بلاتکلیفی 
را در مقابل یکدیگر حفظ خواهند کرد. به 
همین دلیل به سمتی حرکت نخواهند کرد 
که این سطح بلاتکلیفی از بین برود. البته 
شاید اگر بخواهند به این سمت حرکت کنند 
نیز نخواهند توانست و در نهایت به نتیجه 

نخواهند رسید. 
 اگر مذاکرات اخیر به نتیجه نرسد و 
طرفین همچنان نسبت به خواسته های 
خود رویکرد حداکثری در پیش بگیرند 
با چه شرایطی در آینده مواجه خواهیم 
شد؟آیا می توان آلترناتیوی برای برجام 

در نظر گرفت؟
اگر مذاکرات به نتیجه نرسد طرفین به 
صورت کج دار و مریز تا پایان سال میلادی 
همین وضعیت را ادامه می دهند. در ماه های 
اخیر آمریکا تا حدودی شرایط برخی تحریم ها 
را راحت تر در نظر گرفته و اجازه می دهد 
ایران بخشی از نفت خود را بفروشد. البته 
این وضعیت به معنای لغو یا تعلیق تحریم ها 
نیست، بلکه رویکردی است که دولت بایدن 
به عنوان یک امتیاز برای ایران در نظر گرفته 

است. دولت بایدن تا حدودی فروش نفت 
ایران به چین و برخی کشورهای دیگر را 
نادیده گرفته تا ایران را در شرایطی قرار بدهد 
که از آن به عنوان یک امتیاز نام برده شود. در 
چنین شرایطی میزان غنی سازی ایران به60 
درصد رسیده و تعداد سانتریفیوژها نیز بیشتر 
از گذشته است. کاهش یا تعدیل این وضعیت 
نیز حداقل در کوتاه مدت امکان پذیر نیست. 
واقعیت این است که موضوعات فنی و سیاسی 
چنان به هم پیچیده شده که امکان اینکه 
طرفین در شرایط دیگری قرار بگیرند وجود 
ندارد. سناریوی دیگری که در این زمینه وجود 
دارد این است که اگر مذاکرات به نتیجه نرسد 
آمریکا تحریم ها و فشارها را علیه ایران بیشتر 
خواهد کرد تا ایران در شرایط سخت تری قرار 
بگیرد. از این طرف ایران نیز به صورت مرتب 
میزان غنی سازی و تعداد سانتریفیوژها را 
افزایش خواهد داد تا به نقطه گریز نزدیک 
شوند. در شرایط کنونی برخی عنوان می کنند 
ما توانایی ساخت بمب اتمی را داریم و هر زمان 
که اراده کنیم این کار را خواهیم کرد. این 
احتمال وجود دارد که طرفین به دنبال این 
هستند که به خود استراحت بدهند و رفتار 
طرف مقابل را مورد بررسی قرار بدهند. به 
همین دلیل این احتمال وجود دارد که این 

رویکرد تا چند ماه آینده ادامه پیدا کند. 
 آیا این رویکرد و فرصتی که طرفین 
برای رصد طرف مقابل در نظر می گیرند 
زمینه ساز توافق خواهد بود یا تنها جنبه 

تقابلی  رویکرد 
خواهد داشت؟

در  رویکرد  این   
نهایت بـــــه نتیجه 
نخواهـــد رسیـــد 
همچنان  طرفین  و 
وضعیت  همین  در 
باقـــی خواهند ماند. 
حل موضوع به این 
بستگـــی دارد که 
طرفین و به خصوص 
به  آمریکا  و  ایران 
جانبه  همه  صورت 
به موضوع نگاه کنند. 
به هر حال موضوع 
برجام موضوعی ساده 
با حواشی  نیست و 
بوده  زیادی همراه 
است. کشورهــــای 
اروپایی عنـــــوان 
می کردند موضوع قرار 
گرفتن سپاه در لیست 
گروه های تروریستی 
برجام  به  ارتباطی 

ندارد. از سوی دیگر ایران نیز عنوان می کرد 
که مسائل منطقه ای و موضوع موشکی ایران 
ارتباطی به برجام ندارد. این حواشی کار را 
سخت تر کرده و بار اضافی روی مذاکرات 
برجام قرار داده است. اگر شرایط به همین 
صورت پیش برود این احتمال وجود دارد 
که طرفین با اعلام اینکه روی برخی جزئیات 

توافق شده اما هنوز نهایی نشده کار را به پایان 
سال میلادی بکشانند. در چنین شرایطی 
در ماه نوامبر انتخابات کنگره در آمریکا 
برگزار خواهد شد و از این زمان به بعد به 
دلایل مختلف این احتمال وجود دارد که 
سیاست های آمریکا در زمینه های مختلف از 

جمله برجام تغییر کند. 
 در فرض بعیدتر اگر مذاکرات به 
نتیجه برسد و طرفین به توافق دست 
پیدا کنند ایران با چه شرایطی مواجه 

خواهد بود؟
 در مرحله نخست باید عنوان کنم که اگر 
توافقی صورت بگیرد به نام دولت نخواهد بود 
و بلکه به نام جمهوری اسلامی صورت خواهد 
گرفت. موضوع تحریم ها و برجام به همان 
صورت که رهبری عنوان کردند یک موضوع 
ملی است و به دولت ها ارتباطی پیدا نمی کند. 
دولت ها تنها مجری برجام هستند. اگر ما 
فرض بگیریم همین امروز همه تحریم های 
ایران برداشته شود هشت سال طول خواهد 
کشید تا وضعیت ایران به سال92 باز گردد. 
به همین دلیل دولت نمی تواند از فوائد 
برجام استفاده کند. این در حالی است که 
همه3000 تحریمی که علیه ایران صورت 
گرفته برداشته شود. حتی اگر فرض بگیریم 
تحریم ها برداشته شده نیز نمی توان نسبت به 
بهبود وضعیت اقتصادی مردم در کوتاه مدت 
خوشبین بود. وزیر نفت به تازگی عنوان کرده 
که ما نفت بیشتری می فروشیم و وضعیت 
است.  شده  بهتر 
پس از تحریـــم ها 
است  قرار  اگر  نیز 
اقتصاد  در  اتفاقی 
کشور رخ بدهد باید 
نشانه های آن وجود 
داشته باشد. اگر ما 
به وضعیت اقتصادی 
ایران قبل از برجام 
و بعد از برجام توجه 
کنیـــم بـــه خوبی 
می توانیم بــه تأثیر 
برجام بر اقتصاد پی 
ببریم. حتی زمانی 
که آمریکا از برجام 
خارج شد تکانه های 
آن در اقتصاد ایران 
بـــود. در  مشهود 
نتیجه تحریــــم ها 
کشور  اقتصاد  در 
تأثیرگذار بوده است. 
اخیر  در یک سال 
دولت تغییر کرده و 
شاهد سیاست های 
جدیدی در مدیریت کشور بوده ایم. با این 
وجود آیا در وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم 
اتفاقی رخ داده است. در پاسخ باید عنوان کرد 
اتفاقی رخ نداده و بلکه در برخی زمینه ها کار 
دشوارتر نیز شده است. اگر ایران و آمریکا به 
توافق دست پیدا کنند شاید شرایط بهتر نشود 

اما شیب بدتر شدن آن بهتر می شود. 
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 عزم طرفین برجام برای رسیدن به توافق 

حسب اخباری که دریافت شده و اظهاراتی که مطرح شده 
به نظر می آید که اروپایی ها با توافقی که با آمریکا یا سایر 
طرف ها داشته اند به این نتیجه رسیده اند که متنی را آماده 
کنند و در آن متن مشکل ایران که به نظر می رسد خروج سپاه 
پاسداران از لیست تحریم ها بوده را به بعد واگذار کرده اند. این 
مساله ای است که به طور پراکنده شنیده می شود و هدف از 
این ماجرا این است که طرفین بتوانند هرچه سریع تر به یک 
توافقی برسند که به موجب این توافق مساله فوری آنها که 
از حالت تعلیقی و بینابینی که اکنون وجود دارد جلوگیری 
کنند. البته متأسفانه اطلاع رسانی از سوی طرفین غربی 
مذاکرات ضعیف است و از طرف ایرانی نیز کلیاتی را بیان 
می کنند که اطلاع دقیقی در خصوص آن نیست و بقیه 
بیشتر در حال گمانه زنی هستند و صحبت مذاکره هم دیگر 
مطرح نیست. لذا آنچه اروپایی ها مطرح کردند فرصتی برای 
گفت وگو وجود ندارد یا ایران این متن را می پذیرد که اگر 
پذیرفت ممکن است که پیشرفتی حاصل شود و یا اگر هم 
نپذیرد کل داستان منتفی است. در نتیجه واقعیت این است 
که ما هنوز به دقت نمی دانیم که قرار است چه اتفاقاتی رخ 
دهد. چراکه هر کسی که صلاحیت ورود به این مساله را دارد 
باید اعلام کند که دقیقا چه توافقی حاصل شده و اگر هم 
نقطه ابهام و ایرادی باقی مانده در کجاست. به نظر می آید 
که اروپایی ها می توانند به اطلاعات دسترسی داشته باشند 
و حتی آن را منتشر کنند. آنچه مشخص است به نظر گویا نه 
روسیه و نه چین دیگر وارد این فضای گفت وگو نشوند و فقط 
واسطه اتحادیه اروپا حضور داشته باشد که این توافق هرچه 
سریع تر حاصل شود. ظاهر قضیه این است که ایران پذیرفته 
موضوعات مربوط به پادمان را اطلاع رسانی کند و دوربین ها 
وصل شوند و آنچه تاکنون به دست آورده و ضبط شده در 
اختیار آژانس بگذارد و موضوع سپاه نیز بعدا مورد بحث و 
بررسی قرار گیرد. قدر مسلم چیزی بیش از آنچه گفته شده از 
سوی منابع مختلف متصل به مذاکرات منتشر نشده یا هنوز 
در اختیار رسانه ها قرار نگرفته است. از طرفی با فرض اینکه 
طرفین برای رسیدن به توافق اعلام آمادگی کردند و به وین 
سفر کرده اند می توان مذاکرات در جریان در وین را مثبت 
تلقی کرد ولی اگر با این حالت به آنجا رفته باشند که از طرف 
خودشان رد کنند یا بگویند که ما آماده بودیم و اهل مذاکره 
و گفت وگو بوده ایم ولی این طرف مقابل است که حاضر نشده 
امتیاز لازم را به درستی بدهد در نهایت به نتیجه نخواهند 
رسید. با این حال به نظر می آید که طرفین یک آمادگی را 
برای اینکه توافق کنند دارند و اگر این دو قدم جلو رفته باشد 
بدین معنی است که به زودی قرار است توافق حاصل شود.  

یــادداشـــت

سیدجلال ساداتیان
تحلیلگر مسائل بین الملل

نمی توان نسبت به آینده 
مذاکرات خوشبین بود. اگر 
قرار است اتفاق مهمی در 
مذاکرات رخ بدهد باید توافق 
جامعی منعقد شود که هم 
تحریم های اقتصادی از روی 
ایران برداشته شود و هم اینکه 
آمریکا از میزان غنی سازی 
ایران مطمئن شود و اطمینان 
پیدا کند که ایران از دیواره 
آتشین عبور نخواهد کرد. من 
فکر می کنم هر دوطرف سطح 
بلاتکلیفی را در مقابل یکدیگر 
حفظ خواهند کرد

کشورهای اروپایی عنوان 
می کردند موضوع قرار گرفتن 
سپاه در لیست گروه های 
تروریستی ارتباطی به برجام 
ندارد. از سوی دیگر ایران 
نیز عنوان می کرد که مسائل 
منطقه ای و موضوع موشکی 
ایران ارتباطی به برجام ندارد. 
این حواشی کار را سخت تر 
کرده و بار اضافی روی 
مذاکرات برجام قرار داده است. 
اگر شرایط به همین صورت 
پیش برود این احتمال وجود 
دارد که طرفین با اعلام اینکه 
روی برخی جزئیات توافق 
شده اما هنوز نهایی نشده 
کار را به پایان سال میلادی 
بکشانند

دریچــــه
 کاظمی قمی:

 آب رهاسازی شده از سمت  افغانستان 
وارد  سیستان شد

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان خبر 
۱۵ مرداد(۱۴0۱ آب رهاسازی شده  داد روز شنبه)
از سمت  افغانستان وارد چاه نیمه های  سیستان شد. 
حسن کاظمی قمی، بعداظهر روز شنبه در صفحه توییتر 
خود با انتشار ویدئویی در این زمینه نوشت:  با تعامل 
مستمر دیپلماتیک و بهره گیری از ظرفیت دیپلماسی 
عمومی و هماهنگی میان  دستگاهی در سطح ملی، 
شده  رهاسازی  آب   )۱۴0۱ مرداد   ۱۵ روز)شنبه 
 از سمت  افغانستان وارد چاه نیمه های  سیستان شد. 
آب  پایدار  تثبیت جریان  و  تداوم  رایزنی ها جهت 
ادامه خواهد داشت. به گزارش ایسنا، در پی دستور 
اخیر رئیس جمهور در خصوص پیگیری مساله حقابه 
جمهوری اسلامی ایران در هیرمند، چند روز پیش، حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان با »ملامتقی« 
سرپرست وزارت خارجه افغانستان  گفت وگوی تلفنی 
داشت.  امیرعبداللهیان در این مکالمه تلفنی با اشاره به 
بارندگی های اخیر و جاری شدن آب در رودخانه هیرمند 
اظهار امیدواری کرد که موانع مصنوعی جهت رسیدن 
آب  به جمهوری اسلامی ایران و تامین حقابه ایران وجود 
نداشته باشد. وزیر امور خارجه کشورمان اظهار کرد : 
تحویل حقابه ایران شاخص مهمی برای سنجش تعهدات 
هیات حاکمه سرپرستی افغانستان در عمل به تعهدات 
بین المللی در قبال ایران است. امیرعبداللهیان با اشاره به 
مطالبه جدی مردم و نمایندگان سیستان و بلوچستان در 
مجلس شورای اسلامی از وزارت امور خارجه افزود: اگر 
مساله حقابه ایران از هیرمند با سرعت و جدیت حل و فصل 
نشود، در سایر حوزه های همکاری دو کشور آثار منفی خود 
را نشان خواهد داد. وزیر امور خارجه کشورمان اظهار کرد : 
بزودی هیات عالیرتبه ای از وزارت نیروی ایران برای بررسی 
و رفع موانع موجود و رایزنی با مقامات افغانستان در مورد 
حقابه عازم این کشور می شود. در این گفت وگوی تلفنی 
سرپرست وزارت خارجه افغانستان با استقبال از سفر هیات 
وزارت نیروی کشورمان به افغانستان گفت: ما نسبت به 
حقابه ایران متعهد هستیم. زمانی که آب موجود باشد، آن 
را به سوی ایران روان می سازیم.  امیرعبداللهیان در پاسخ 
اظهار داشت: ما می توانیم با تشکیل تیم فنی و عملیاتی 
مشترک مسیر رودخانه را به مجرای درست خود برگردانیم 

تا مردم دو سوی مرز از هدر رفت آب آسیب نبینند. 

 بی علاقگی احزاب به ورود 
به مسائل زیست محیطی
 چرا   احزاب ایران
 سبز نمی شوند؟

برخی فعالان حزبی معتقدند که آنها نقشی 
در مسائل زیست محیطی از جمله پیشگیری از 
بحران های طبیعی ندارند، در حالیکه این مسائل 
زندگی مردم را به صورت مستقیم تحت تاثیر 
قرار داده است. مسائل محیط زیستی از جمله 
تغییرات آب و هوایی، گرمای زمین، کاهش 
بارندگی، خشک شدن تالاب ها و دریاچه ها 
و طوفان های ریزگرد موجب توجه بیشتر به 
این حوزه شده است. تلفات سیل اخیر در نقاط 
مختلف کشور به عددی نزدیک به 80 نفر 
رسیده است و در این شرایط این پرسش مطرح 
است که آیا احزاب نقشی در حد مسئولیت خود 
در پیشگیری از این بحران ها دارند؟ شاید احزاب 
بگویند ما مسئولیت اجرایی نداریم، اما با توجه 
به تاثیر مستقیم مسائل زیست محیطی در 
زندگی مردم از جمله وقوع چندین باره سیل 
در سال های اخیر، این پرسش وجود دارد که 
چقدر احزاب دغدغه حفظ محیط زیست و 
مقابله با بلایای طبیعی برای حفظ جان انسان ها 
را داشته اند؟ آیا تاکنون مطالبه ای در این زمینه 
از دولت ها و سازمان های مسئول داشته اند یا 
فعالیت آنها به ارائه برنامه هایی در زمان انتخابات 
برمی گردد و بعد انتخابات اگر شکست خوردند 
به گوشه ای رفته و فقط پیام و بیانیه صادر 
می کنند و اگر پیروز شوند، وعده های خود را 
هم فراموش می کنند؟ غلامرضا ظریفیان فعال 
سیاسی اصلاح طلب در این زمینه به ایسنا گفت 
که »موضوع فعالیت احزاب بیشتر حکمرانی 
خوب است، اما در همین موضوع حکمرانی 
خوب، مساله توسعه پایدار و حفظ محیط زیست 
هم وجود دارد.  با این حال این موضوع محیط 
زیست بیشتر توسط نهادهای مدنی تخصصی 
دنبال می شود چون می توانند تخصصی تر و 
متمرکزتر در این حوزه کار کنند.« وی ادامه 
می دهد: »احزاب یا در قدرت هستند یا در کنار 
قدرت که در این صورت دولت در سایه را تشکیل 
می دهند. در دنیا مرسوم است که احزاب وقتی 
در قدرت هستند، برنامه های خود را اجرایی 
می کنند و وقتی در سایه هستند باید برنامه های 
آینده خود را تدوین کنند. در کشور ما مساله 
محیط زیست به یک مساله مهم تبدیل شده 
است و این مساله هم باید از مسائل مورد توجه 
احزاب باشد، ولی نکته اینجاست که چون نظام 
انتخاباتی ما حزبی نیست، احزاب هم نقشی در 
انتخابات ندارند که بخواهند بعدا برنامه های خود 

را اجرایی کنند.«
   احزاب کم کاری کردند؟

فعال سیاسی  ترقی  از سویی حمیدرضا 
اصولگرا نمی پذیرد که احزاب در این زمینه 
کم کاری کرده اند. او معتقد است که »احزاب، 
سیاسی هستند و مسئولیت کارهای اجتماعی 
و اجرایی با سایر نهادهاست و احزاب باید پیگیر 
حل مشکلات مردم از سوی نهادهای دولتی 
باشند.« ترقی ادامه می دهد: » مسئولیت 
پیشگیری از بحران ها با دولت هاست و از آنها 
باید مطالبه گری کرد و اینکه از احزاب در این 
زمینه پاسخ بخواهیم، آدرس غلط دادن است. 
احزاب در حد خود مطالبه گری داشته اند، 
ولی وقتی دستگاهی نمی تواند وظیفه خود 
را اجرا کند، نباید از احزاب دنبال پاسخ بود.« 
این فعال سیاسی در پاسخ به این پرسش که 
موضوع محیط زیست چقدر در برنامه های احزاب 
وجود دارد؟ گفت: »هر حزبی در حد خودش 
در این زمینه فعال است، اما مسئولیت اصلی 
با سازمان های مردم نهادی است که در زمینه 
محیط زیست فعالیت می کنند. در سال های 
اخیر تعداد زیادی از این سازمان ها ایجاد شده و 
از سازمان محیط زیست هم پول گرفته اند، ولی 
خروجی عملکرد آنها مشخص نیست. در حالیکه 
نه وظیفه ای برای احزاب در این زمینه مشخص 
شده و نه پولی بابت آن به احزاب داده اند.« 
واقعیت این است که مسائل زیست محیطی 
دارای ابعاد اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و حتی 
امنیتی است و احزاب هم که یکی از کارویژه آنها 
کسب قدرت است، دیگر نمی توانند به مساله 
محیط زیست بی توجه بوده و برنامه و مطالبه 
جدی در این زمینه نداشته باشند. این واقعیت 
قابل انکار نیست که در حال حاضر در شرایط 
وقوع بحران هایی مثل سیل اخیر، احزاب در 
یک گوشه بوده و اگر خیلی فعال باشند، نهایتا 
یک پیام تسلیت صادر کرده و بدون آنکه راهکار 
تخصصی داشته باشند، تاکید می کنند که باید 
مانع تکرار چنین وقایعی شد. وقتی این احزاب 
در چنین شرایطی در کنار مردم نیستند، روشن 
است که مردم هم تمایلی به آنها نخواهند داشت. 
این در حالی است که در کنار سازمان های مردم 
نهاد، احزاب هم می توانند در زمینه محیط زیست 
فعال شوند. در حالیکه سال هاست احزاب سبز با 
اهداف محیط زیستی)به عنوان یکی از اهداف 
خود( در اروپا فعال هستند، احزاب کشورمان 
هم می توانند شاخه، کارگروه یا کمیته ای داشته 
باشند و در کنار تدوین برنامه معمول خود برای 
مدیریت کشور، برنامه ای هم برای حفاظت از 
محیط زیست داشته باشند تا فعالیت در زمینه 
محیط زیست محدود به نهادهای مردم نهاد 
نشود و پتانسیل کارشناسی گسترده تری در 
اختیار دستگاه های اجرایی که شاید فرصت 
کافی برای مطالعه ندارند، قرار بگیرد.  اگر قانون 
احزاب در این زمینه محدودیتی برای احزاب 
ایجاد می کند، آنها باید مطالبه اصلاح قانون 
احزاب برای گسترش فعالیت خود داشته باشند. 

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: ایران و کشورهای غربی در حالی در روزهای اخیر مذاکرات خود را از سرگرفته اند که اخبار امیدوارکننده ای به گوش 
می رسد. از یک طرف براساس اخبار غیررسمی آمریکا عنوان کرده حاضر است تضمین بدهد که دیگر از برجام خارج نشود. اتفاقاتی که می تواند باعث 
شود ایران و کشورهای غربی در آینده ای نزدیک به توافق دست پیدا کنند. با این وجود همچنان موانع و چالش های جدی در مسیر برجام قرار دارد و 
به همین دلیل نمی توان نسبت به حاصل شدن توافق خوشبین بود. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با دکتر محسن جلیلوند، تحلیل گر 
روابط بین الملل گفت وگو کرده است. جلیلوند معتقد است: »مواضع طرفین توافق نسبت به یکدیگر خیلی دور است. این در حالی است که برای رسیدن 
به توافق باید این مواضع تعدیل شود که تاکنون نشانه هایی از آن مشاهده نشده است. امروز ایران عنوان می کند بر اساس   فشار حداکثری ما و مقاومتی 
که در مقابل تحریم ها داشته باعث شده آمریکا پای میز مذاکره بیاید. از سوی دیگر آمریکایی ها نیز معتقدند ایران به نقطه ای رسیده که نقطه گریز نام 
دارد. به همین دلیل مسائلی مانند غروب برجام موضوعیت خود را از دست داده است. امروز برجام به نقطه ای رسیده که دیگر قابل مشاهده نیست و 

افق های آن پیدا نیست.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 حاشیه ها کار  حاشیه ها کار 
 مذاکرات برجام را  مذاکرات برجام را 

پیچیده تر کرده استپیچیده تر کرده است

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

     مواضع طرفین نسبت به هم دور شده است

   اقتصاد ایران به تحریم ها گره خورده است

     نمی توان نسبت به توافق خوشبین بود

     آمریکا می خواهد مطمئن شود ایران از دیوار آتشین عبور نخواهد کرد

      مسائل فنی و سیاسی برجام به شکل عجیبی به هم پیچیده شده است

      ایران در برجام به نقطه گریز نزدیک شده است


